



## Regime des Terrors und der Erinnerung

Jenseits der Einzigartigkeit des  
Holocausts

Von Prof. em. Dr. Manfred Henningsen

2025, 269 S., brosch., 69,- €

ISBN 978-3-7560-0900-8

E-Book 978-3-7489-1646-8



Manfred Henningsen zeigt, wie selbstverständlich es geworden ist, Terrorregime der jüngeren Geschichte nicht als Holocausts anzuerkennen.

Dazu vergleicht er die Erinnerung an das Makroverbrechen Nazi-Deutschlands mit der Erinnerung an Stalins Russland und Maos China, das japanische Kaiserreich, Pol Pots Kambodscha und Sukarnos Indonesien. Er erörtert die kulturellen Gründe für diese Erinnerungsverzerrungen im Westen und in den Gesellschaften, die diese völkermörderische Gewalt erlebt haben.

Henningsen hat seine Suche in einen autobiografischen Kontext eingebettet, der mit seiner Geburt, Erziehung und Bildung in Deutschland von 1938 bis 1969 beginnt, sich nach seinem Umzug nach Hawaii in der amerikanischen politischen Kultur fortsetzt und durch Reisen weiter vertieft.

Der Autor ist Professor Emeritus der Politikwissenschaft der University of Hawai'i at Mānoa.



## Regime des Terrors und der Erinnerung

Jenseits der Einzigartigkeit des  
Holocausts

By Prof. em. Dr. Manfred Henningsen

2025, 269 pp., pb., € 69.00

ISBN 978-3-7560-0900-8

E-Book 978-3-7489-1646-8

In German



Manfred Henningsen illustrates how convenient it has become not recognizing other regimes of terror in recent history as holocausts.

Manfred Henningsen compares the memory of Nazi Germany's macro criminal record with the remembrances of Stalin's Russia and Mao's China, the Japanese Empire, Pol Pot's Cambodia, Sukarno's Indonesia. He discusses the cultural reasons for these memory distortions in the West and in the societies that have experienced this genocidal violence.

Henningsen has embedded his search in an autobiographical context that begins with his birth, upbringing and education in Germany from 1938 to 1969, continues after his move to Hawaii in 1970 in the American political culture and becomes more realized through traveling in Europe, Asia, and Africa.

Manfred Henningsen was a professor at the University of Hawaii at Manoa in Honolulu where he taught until his retirement in 2020 for fifty years.